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Xavier García Albiol, com ja es-
perava tothom i així ho havia pro-
nosticat una enquesta d’El Pe-
riódico, va tornar a guanyar diu-
menge, igual que fa quatre anys,
les eleccions municipals. 

L’encarregat de governar la
ciutat aquesta última legislatu-
ra va obtenir diumenge la con-
fiança de més de 30.000 bada-
lonins, concretament 30.559.
Uns resultats, però, que, tot i su-
posar un increment de quatre
mil vots, van provocar que el po-
pular passés d’11 a 10 regidors a
causa de l’augment de partici-
pació, que va ser del 57,53% -cinc
punts i mig més alta que fa qua-
tre anys-. 

La gran sorpresa de la nit,
però, va ser la fulgurant irrupció
de Guanyem Badalona en Comú,
que va ser la segona força més vo-
tada (15.645 vots) i va obtenir
cinc regidors. 

Es tracta d’uns resultats molt
meritoris per a una candidatura,
liderada per l’activista i professo-
ra Dolors Sabater, que es va for-
jar pocs mesos abans dels comi-
cis gràcies a la confluència de la
plataforma Guanyem Badalona -
nascuda del manifest Crida per
Badalona impulsat per la CUP-  i
Per Guanyar Badalona, que va te-
nir el seu origen en una assemblea
oberta convocada per ICV-EUiA,
Ara és demà, i que va acabar su-
mant forces entre diferents col·lec-
tius com la PAH, Badalona es
Mou o amb les formacions Podem
i Procés Constituent. Uns resul-
tats, els de Guanyem Badalona en

Comú, que han tingut una altra
derivada històrica: Fàtima Ta-
leb, número cinc de la llista, serà
la primera regidora musulmana
de la ciutat.

El tercer partit més votat,
per sota de Guanyem,  va ser el

PSC. Encapçalat per Jordi Serra,
que repetia com a candidat, els
socialistes van patir una de les
patacades de la nit després de
perdre més de nou mil vots i pas-
sar dels nou regidors del 2011 als

quatre actuals. A no gaire dis-
tància del PSC s’hi va situar
ERC, un altre dels vencedors
de la nit. Després de quedar
fora del consistori ara fa quatre
anys, els republicans, liderats
per Oriol Lladó, van aconseguir
quasi 10.000 vots que es van tra-
duir en tres regidors.

A qui tampoc els hi va anar
gaire bé diumenge va ser a CiU
i a ICV-EUiA. La federació na-
cionalista, liderada per Ferran
Falcó, va passar de quatre a dos
regidors després de perdre 3.000
vots i només va poder ser la
cinquena força més votada. Per
la seva banda, la formació eco-
socialista, amb Àlex Mañas al
capdavant, també es va quedar
dos regidors. Un resultat que,
respecte de 2011, va suposar
perdre un regidor i més de 1.200
vots.

L’última formació que diu-
menge va aconseguir entrar al
consistori, i que va ser una altra
de les triomfadores de la nit, va
ser Ciutadans. Tot i ser una can-
didatura que havia tingut molt
poca visibilitat en els mesos pre-
vis a les eleccions, la llista en-
capçalada per Juan Miguel López
va saber aprofitar la bona inèrcia
estatal del partit per aconseguir
5.000 vots i un regidor.

Així doncs, els resultats de les
eleccions deixen un Ajuntament
força diferent que el d’aquesta le-
gislatura. Dels cinc partits d’a-
quest últims quatre anys es pas-
sarà a un consistori més frag-
mentat, amb set partits. Una
fragmentació, però, que no evi-
tarà, com sí que va passar el
2011, que l’alcaldia sigui d’Albiol.
Sembla que a Badalona ha arri-
bat l’hora del canvi.

Guanya el canvi
» Albiol reedita la victòria del 2011 però perd un regidor tot i obtenir 4.000 vots més que fa quatre anys

» La irrupció de Guanyem, amb cinc regidors, permetrà que la ciutat passi a mans de l’esquerra

Albert Ribas
BADALONA

La pròxima legislatura el consistori badaloní serà més fragmentant, amb set partits amb representació política. Infografia: Línia Badalona

El pròxim Ple de
l’Ajuntament estarà

format per set 
partits polítics
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Els dies abans de les eleccions no-
més calia escoltar Xavier García
Albiol per veure que l’actual bat-
lle en funcions de la ciutat ja es
veia quatre anys més duent el
timó de la ciutat. Les eleccions de
diumenge, però, li tenien reser-
vat al popular un destí diferent,
que implicarà el seu retorn a
l’oposició i veure com l’alcaldia de
la ciutat recau en Dolors Sabater,
una professora i activista social i
nacional que segurament fa pocs
mesos no hauria imaginat mai
que seria alcaldessa de la seva
ciutat.

Diumenge els badalonins van
parlar clar a les urnes. Molts
d’ells ho van fer, això també cal

recordar-ho, a favor d’Albiol,
però és igual de cert que els que
ho van fer per un canvi de rumb
han vist com els partits als quals
van donar confiança poden for-
mar majoria. Guanyem Badalo-
na en Comú, PSC, ERC i ICV-
EUiA sumen un total de 14 regi-
dors, xifra necessària per obtenir
la majoria absoluta i per investir
Sabater, de Guanyem, com la
futura alcaldessa.

A partir d’ara s’obren dos es-
cenaris possibles, un cop PSC,
ERC i ICV-EUiA ja han confirmat
[veure pàgines 10 i 11]  que do-
naran suport a la investidura de
Sabater i a la coalició d’esquerres.
El primer escenari és un futur go-
vern tripartit format per Guan-
yem, ERC i ICV-EUiA, que ne-
cessitaria el suport puntual del
PSC per  garantir la governabili-
tat de la ciutat. L’altra opció se-

ria que es formi un quadripartit
amb els socialistes a dins el go-
vern, que garantiria una major
estabilitat. En declaracions a Lí-
nia Badalona, el cap de files del
PSC, Jordi Serra, assegura que
“en principi crec que hem d’estar

en aquest govern”, però al mateix
temps matisa que “això ho deci-
dirà el meu partit en funció de
com vagin les negociacions”.

Encara és aviat per saber què
acabarà passant i aquí hi jugarà

un paper fonamental l’assemblea
que demà celebrarà Guanyem
per tal de definir quina serà la
seva estratègia. Sabater serà al-
caldessa, però segur que a l’as-
semblea de demà es posaran da-
munt la taula moltes qüestiones,
una d’elles fins a quin punt poden
convergir en un govern una for-
mació rupturista com Guanyem
i el PSC, un partit que fins al 2011
havia ostentat l’alcaldia des del
1983.

PREC D’ALBIOL AL PSC
Per la seva banda, Albiol va fer di-
marts un últim intent per evitar
perdre l’alcaldia quan va dema-
nar al PSC que no “regali l’alcal-
dia a la CUP”. “S’ha de tenir
molt present que Guanyem Ba-
dalona integra dins seu a la
CUP”, va afegir Albiol, que va
descriure com a “radical i letal per

a Badalona” un possible futur go-
vern format per Guanyem, ERC
i ICV-EUiA. La resposta del PSC,
feta per Jordi Serra en aquesta
mateixa publicació, ha estat molt
contundent per deixar clar que de
cap manera el PSC es planteja no
donar suport a una coalició d’es-
querres. “Que Albiol ens dema-
ni que l’ajudem a conservar l’al-
caldia és patètic”, ha sentenciat
Serra.

Per últim, en tot aquest es-
cenari que s’ha obert a la ciutat
qui ha quedat en fora de joc és
CiU. La formació que lidera Fal-
có ha vist com els seus dos regi-
dors no seran necessaris per
desbancar Albiol, cosa que su-
posarà que continuï a l’oposició.
“Espero que es presenti un pro-
jecte realment transformador,
centrat en la ciutat i la seva
gent”, ha afirmat Falcó.

La cara i la creu
» La ciutat tindrà la pròxima legislatura un govern d’esquerres encapçalat per Dolors Sabater (Guanyem)
» Albiol demana al PSC que el mantingui d’alcalde i veu el futur govern “radical i letal per a Badalona”

Albert Ribas
BADALONA

Els candidats i simpatitzants de Guanyem van celebrar amb molta eufòria el seu resultat, mentre que Albiol va sortir abans-d’ahir a passejar. Foto: Guanyem i Facebook

Guanyem celebra
una assemblea

demà per definir
la seva estratègia
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@oriolllado: El PP no suma ni sumarà a
Badalona. Les dues forces que més pugen,
Guanyem i ERC: una aposta clara per les es-
querres, regeneració i república catalana.

@AlbiolAlcalde_: Gracias Badalona. He-
mos ganado las elecciones, subido votos,
porcentaje y doblamos a nuestro inmedi-
atos rival. Pero habrá pacto perdedores

@Alexmanyas: Hi ha qui ha donat les grà-
cies als seus votants, jo vull agrair els 44.018
votants d'esquerres, gràcies Badalona en
nom d'ICV. 

Un diari compromès

Opinió en 140 caràcters

Sabíem que el 24M comportaria un con-
sistori fragmentat. La crisi econòmica,
la impotència de les institucions políti-
ques i la seva relació dependent respecte
dels poders com el mediàtic i el finan-
cer, amb la corrupció apareguda, ha
comportat el descrèdit dels partits tra-
dicionals i una ànsia profunda de can-
vi, no només de polítiques, cap a la igu-
altat, sinó també de política –valors,
procediments, participació ciutadana i
honestedat, entre d’altres–.

Ha augmentat la participació elec-
toral respecte el 2011, i el centre-es-
querra passa de 12 a 14 escons munici-
pals. El PP ha guanyat, i en la majoria
dels barris de la ciutat. Ho ha fet sense
respectar les línies vermelles dels drets
humans, amb missatges xenòfobs, no
democràtics, removent passions de les
persones amb molts problemes, avui la
majoria. I s’ha centrat en el lideratge del
seu cap de llista.

El primer partit de l’esquerra passa
a ser Guanyem Badalona en Comú, amb
una cap de llista que pot ser alcaldessa
i protagonitzar el canvi, que en la meva
opinió, necessita la ciutat. Aquesta llis-
ta ha aprofitat l’amalgama complexa i
no simètrica de Podem i les CUP. Una
amalgama que els ha donat la capacitat
d’obtenir molts vots, a barris diferents.
Barris més desiguals des de la crisi i la
gestió populista-neoliberal, en una ciu-
tat tan complexa com la nostra. Bada-
lona, per la seva natura, requereix bar-
reja, fórmules complexes, que integrin
i facin col·laborar en positiu elements di-
ferents.

El PSC ha viscut una desfeta elec-
toral sense precedents. Necessita refle-
xió interna, profunda, i canvis. També
pateix en l’àmbit català problemes de
connexió. ERC-Avancem-MES amb un
candidat nou i el suport de dirigents so-
cialistes fa una irrupció notable al Con-

sistori, impulsada per l’ona sobiranis-
ta i un nou cicle que no ajuda a CiU.
Aquesta coalició registra un virulent des-
cens i paga la taxa electoral i les con-
tradiccions, de permetre la governabi-
litat a un alcalde extremista, i de ser un
partit ‘tradicional’ en el govern d’una Ge-
neralitat, asfixiada, amb una obra de go-
vern que no arriba als barris i a les fa-
mílies amb més problemes. ICV-EUiA-
És Possible experimenta una important
minva, marginada per l’aparició rutilant
de Guanyem Badalona en Comú.

El futur que ens espera no el conei-
xem. Però si es forma un govern pro-
gressista amb les quatre forces del cen-
tre-esquerra, cal preveure, per l’estra-
tègia extremista del PP, una oposició fu-
ribunda. Per això, és necessària una al-
caldia que escolti, suturi i intenti acords
amplis, fins i tot dels 27 regidors i regi-
dores. Caldrà una alcaldia i un govern
que intenti barrejar-se internament –
compte amb els compartiments es-
tancs!–, i que no tingui prejudicis. Que
posi el nord en el benestar i la dignitat
pels 220.000 veïns i veïnes. Crec que l’e-
xemple de Maite Arqué, amb qui Dolors
Sabater en la meva opinió té semblan-
ces, és un bon precedent de pactes.

És l’hora de la responsabilitat pels 27
regidors i regidores i pels 220.000 ba-
dalonins i badalonines. La prioritat és
la vida digna per a les persones i als bar-
ris –escola, ambulatori, treball i em-
presa, cultura, places, persones grans,
infants, etcètera–. L’extremisme i la po-
larització no hi ajudarà. Qui abandoni
l’extremisme, els prejudicis i busqui els
acords en positiu a mitjà i llarg termi-
ni encertarà. Qui s’entesti en l’extre-
misme i el conflicte, a mitjà i llarg ter-
mini perdrà i perjudicarà la ciutat. És un
moment històric que ens demana una
alta vibració humana, social i política a
tots i totes.

4Canvi a Badalona
per Josep Xurigué, politòleg

Rellegint els programes dels partits o co-
alicions d’esquerres que han guanyat les
eleccions a la nostra ciutat, es pot com-
provar que hi ha moltes similituds en les
propostes que aposten per una altra
forma de fer política.

Tots ells aposten per posar fi a uns
dels problemes que més han afectat
milers de badalonins durant aquests
durs últims anys. Ens referim als injus-
tos i sagnants, per no dir criminals,
desnonaments. Ningú entén com es pot
llançar al carrer una família i deixar l’ha-
bitatge buit i menys que l’alcalde col·la-
bori amb les entitats financeres i, amb di-
ners públics, col·loqui planxes per evitar
l’ús normal i principal d’aquests béns:
l’habitacional.

Tots els partits o coalicions en són
conscients, i per això prioritzen mesures
en aquest sentit, que sense un parc pú-
blic d’habitatge social difícilment es po-
drà posar fi a aquest inhumà i terrible
problema. Cal garantir el dret constitu-
cional a tenir un habitatge digne i per això
s’han d’impulsar actuacions que obliguin
els bancs a cedir l’ús dels seus habitatges,
encara que sigui temporal, a l’Ajunta-
ment. Mai hem d’oblidar que el govern
del PP ha destinat milers de milions d’eu-
ros a rescatar a les entitats financeres ob-
lidant-se dels problemes de les persones.
A més, com és possible que molts d’a-
quests habitatges buits no estiguin en
condicions de ser ocupats, es podria crear
treball per rehabilitar-los. Això suposa-
ria incrementar l’oferta formativa i do-
nar feina a molts aturats. 

Hi ha una altra prioritat comuna de
tots ells. Ens referim al compromís de llui-
tar contra la pobresa i les desigualtats so-
cials. A Badalona, més d’un terç de la po-
blació viu en risc de pobresa o exclusió so-
cial. Aquesta situació s’ha d’abordar si vo-
len aconseguir eliminar les creixents de-
sigualtats i millorar la cohesió social.

Evidentment també s’ha parlat du-
rant la campanya electoral d’auditar el
deute de l’Ajuntament, de remunicipa-
litzar els serveis externalitzats durant els
últims anys, de revisar els contractes tant
d’actuacions urbanístiques com de ser-
veis, de consultes vinculants, de més

transparència i control en les despeses
dels diners públics, de la reducció dels sa-
laris i els càrrecs de confiança... I tantes
coses que han il·lusionat a la majoria, ha
incrementat la participació i farà possi-
ble un canvi de govern a la nostra esti-
mada ciutat.

Hi ha qui pensa que també és ne-
cessari i prioritari un nou Pla d’Ordenació
Urbanística Municipal (POUM) per evi-
tar continuar amb les actuacions im-
provisades i els fets consumats, iniciati-
ves en tots els casos d’emprenedors pri-
vats, que, generalment, no tenen en
compte l’interès de la ciutadania ni el fu-
tur de la ciutat, sinó que busquen la mà-
xima rendibilitat amb la seva inversió es-
peculativa. Tanmateix, a hores d’ara
són moltes les pressions que reben al-
guns, com també les contradiccions d’a-
quells que veuen en perill conservar els
seus privilegis.

És cert que la ciutadania està dividi-
da i, el més greu i perillós, confrontada,
em comenta un vell conegut. Han estat
quatre llargs anys alimentant la xenofò-
bia i la crispació, que ara no serà gens fà-
cil d’assumir el que la majoria de regidors
decideixin el pròxim dia 13 de juny.

Tot això, fa preveure que, passi el que
passi, res tornarà a ser igual.

Si per les misèries d’alguns i les am-
bicions d’altres no hi ha una majoria ab-
soluta en la primera votació, necessària
per triar un nou alcalde o alcaldessa –el
més raonable és que sigui una alcaldes-
sa, ja que ha sigut la candidatura més vo-
tada després del PP–, ens trobarem en
una situació tan complicada que serà im-
possible abordar i solucionar alguns
dels molts problemes que afecten la
majoria de la ciutadania i també al futur
de Badalona. 

Si per aquesta actitud partidista o
personalista continua d’alcalde en Xa-
vier García Albiol, definitivament aques-
ta ciutat haurà perdut una gran opor-
tunitat de recuperar la seva dignitat i aca-
bar amb les desigualtats creades pel go-
vern del PP. I el que encara és més pre-
ocupant, tindrem la dreta reaccionaria
i cavernícola governant la nostra ciutat
durant anys i panys.

4Les prioritats del nou govern
per Pedro Jesús Fernández
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Un diari plural Un diari participatiu

Actualitat a la xarxa

A les eleccions municipals ha
quedat clar que hi ha hagut un
canvi de tendència amb l’aparició
de coalicions, grups i partits que
o no hi eren i ara han emergit
amb molta força. Sobre el tema
de si són una primera volta de
cara a les eleccions del 27-S, hi ha
anàlisis a favor i en contra de si
s’ha acomplert. Ara toca reflexio-
nar, temperar els ànims i fer pos-
sible un consens entre diversos
partits per poder formar govern a
les nostres estimades ciutats. 

Crec que seria bo no fer sang
que s’ha derrotat a uns o a altres
i ja està, que és d’un to negatiu.
Penso que s’ha de fer una pro-
posta als ciutadans del que pensi
fer el nou govern, amb quines
prioritats, en quins temps a curt,
mig i llarg termini, amb quins
pressupostos, amb la col·labora-
ció de quines associacions i per-
sones que entenguin dels molts
temes que cal resoldre. 

Sigueu propositius, per
construir i no predicar l’odi als
contraris. No heu de caure en
el parany de presentar-vos com
els “bons” de la pel·lícula i atri-
buir el paper dels “dolents” als
adversaris polítics. Tots, i quan
dic tots, vull dir des de la dreta
fins a l’esquerra, tots són ciuta-
dans de la ciutat i la nova polí-
tica serà a benefici de tots, sigui
quin sigui el color polític, de
pell, de creença, de nivell social.
S’ha de tenir respecte per tot-
hom, queda a partir d’ara una
feina, feixuga i de molta com-
plexitat en què caldrà molta mà
esquerra per aconseguir posar
d’acord diferents partits i vi-
sions de ciutat. Amb coratge i
amb intel·ligència ho podreu
fer. Una abraçada a tots. Ànims!

4A negociar
per Jordi Lleal

#IAraQuè?#PrimeraAlcaldessa #Debacle

4Pas independentista endavant
per Joan Granollacs

Els Fernández Diaz, Jaume Coll-
boni, Ada Colau i similars aniran
a l’infern. No els agrada el cel de
Catalunya i del món ple d’estre-
lles i d’estelades.

Ada Colau diu que està en
contra dels pisos d’ús turístic.
Però el seu número 4, Jaume
Asens, que és advocat d’okupes,
té un apartament buit a Diago-
nal Mar.

El manifest del Procés Cons-
tituent que lidera la futura ex-
monja Teresa Forcades no fa cap
referència al procés. 

El nacionalcatolicisme es-
panyol menysté sor Lucia Caram
per la seva acció pública que és
fidel al compromís cristià.
Aquesta monja argentino-cata-
lana segueix les petjades del
bisbe Pere Casaldàliga. Les llis-
tes de Ciudadanos amb gent
procedent del falangisme i de la
xenòfoba PxC mostren l’autèn-
tica cara d’aquest partit sobira-
nista espanyol liderat per Albert
Rivera que afirma que el caste-
llà està discriminat a Catalunya.

El caos ferroviari viscut a Ca-
talunya el 21 de maig en plena
campanya electoral confirma
la postura de menyspreament
econòmic, social i polític del
Govern d’Espanya respecte els
legítims interessos de Catalunya

i la seva ciutadania. Xavier Trias,
Alfred Bosch i David Fernández
han defensat en campanya i
defensen Barcelona com capital
nacional de Catalunya a Euro-
pa i al món. Tenen la convicció
que el procés sobiranista bene-
ficia les ciutats catalanes i no va
contra ningú.

El sobiranisme català es de-
mocràtic i pacífic. Sosté que una
Espanya sobirana i una Catalu-
nya sobirana constituiria la mi-
llor fòrmula per a una relació
més lliure i solidària.

La Doctrina Social de l’Es-
glésia sosté que tota opció polí-
tica, inclosa la independentista,
és legítima sempre que es pro-
pugni de manera democràtica.

El Vaticà dona suport a les
nacions petites que conseguei-
xen la seva independencia. El
papa Joan Pau II va viatjar a tots
els països que aconseguien la
seva sobirania, i el papa Francesc
visitarà el proper 6 de juny a Sa-
rajevo, capital de Bòsnia.

Aquesta visita coincidirà
amb la final de la Champions, on
hi haurà moltes estelades i ban-
deres catalanes i de Dinamarca.
El Parlament d’aquest país ha
aprovat una resolució favorable
a considerar la sobirania de Ca-
talunya.

per Oriol Domingo

4Criteris polítics, ètics i socials

Des de la primera consulta a
Arenys de Munt el 2009 fins
avui, el procés no ha deixat de fer
passes endavant. Està clar que
les voldríem més fàcils i més ní-
tides, sense partidisme i amb la
lleialtat de tothom. 

Més enllà del soroll de la vic-
tòria, en condicions força espe-
cials –d’Ada Colau a la capital–
si aixequem el vol, si guanyem
perspectiva, a mi em sembla
que hi ha prou elements per afir-
mar que aquestes eleccions mu-
nicipals han suposat un nou –i
bon– pas endavant per a l’inde-
pendentisme. No només per
l’aclaparadora majoria de regi-
dores i regidors independen-
tistes al Principat –6.077 dels
tres grans partits sobiranistes,
contra els 2.027 que sumen
PSC, ICV, PP i C’S–, sinó, so-
bretot, per l’evolució en vots
absoluts dels dos blocs. Vegeu,
si no. CiU, ERC i la CUP han su-
mat 295.707 vots al procés, amb
una importantíssima aportació
de l’esquerra nacional de
408.878. En sentit contrari, la
suma de PSC, ICV, PP i C’S re-
cula 6.627 vots. I encara, si dei-

xem en terreny intermedi els
vots dels partidaris del dret a de-
cidir, la reculada del bloc de-
pendentista que conformen PSC,
PP i C’S és de 129.505 vots.

En conjunt, la suma sobira-
nista de CiU, ERC i CUP aug-
menta del 37% al 45% dels vots,
assolint pràcticament 1,4 milions
de vots. Barcelona mereix unes
quantes consideracions impor-
tants: s’albira una governació di-
fícil, comandada per una Bar-
celona en Comú amb 11 de 41 re-
gidors. El bloc independentista,
enmig d’un notable augment
de la participació, ha sumat a la
capital dos nous regidors arri-
bant fins als 18. No són els 21
que volíem per vigoritzar enca-
ra més el procés, però, ben segur,
posaran molt difícil a la nova al-
caldessa dur a terme qualsevol
acció contrària al procés. I a la
capital, la suma del PSC, PP i C’S
passa dels 20 regidors del 2011
als raquítics 12 del 2015. I ara,
sense més baralles internes, si us
plau, a treballar, a treballar i a
treballar amb la mirada posada
en el 27-S. La cita definitiva
d’aquest itinerari de sis anys.

@momclu: La primera alcaldessa a
Barcelona i resulta que és "mandona"? Clar,
com tots els senyors que manen, no? O
què s'esperava Xavier Trias?

@jcanadellb: L’unionisme a Espanya està
molt més dèbil avui que ahir. Cal aprofitar-
ho accelerant el procés. El Partit Popular
perd les grans places.

@saulgordillo: Mas retreu a Colau que
sigui tan ambigua amb l'independentisme
com Duran. La futura alcaldessa va votar sí-
sí, el seu soci sí-no. #preparats
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@AdeuEspanyaAdeu: Tot i que ERC, CiU i
CUP treuen bons resultats, el missatge és
clar per als partits sobiranistes. Nois, a
posar-nos tots plegats les piles...

@robertfersan: Recordeu que amb un ín-
dex de pobresa infantil del 36%, Espanya
ha pagat 15.000 euros pel vestit d'Edurne
per Eurovisió. #AdéuEspanya #24M

@vullbuta: Hem de vendre a Espanya que
un cop siguem independents els donarem
els 12 punts a Eurovisió. Així segur que no
ens posen bastons a les rodes.

Opinió en 140 caràcters

L’independentisme ha obtingut els ma-
jors resultats que podíem imaginar.
Mai hi havia hagut tants vots clarament
independentistes en un procés electo-
ral, mai hi havia hagut tanta participa-
ció i mai havien estat escollits tants re-
gidors a favor del full de ruta sobiranista.
És un èxit, un gran èxit pel qual ens hem
de felicitar.

L’independentisme creix i de ma-
nera molt plural. Això té coses bones i
coses dolentes… Una de les dolentes és
que hem perdut la capital de Catalunya,
Barcelona. I és que l’espanyolisme ha
concentrat el vot en Colau i l’indepen-
dentisme ha preferit ser molt divers. Se-
gurament entre les reflexions que s’o-
bren avui hi ha la de decidir si cal que
siguem tan diversos o si el que ens cal
és una mica de sentit d’Estat i saber anar
a la una en segons quins temes.

Convergència i Unió ha tornat a gua-
nyar les eleccions municipals. Això és un
gran mèrit i és que a pocs països euro-
peus trobem Governs i partits polítics
que hagin aguantat el fet de governar en
època d’austeritat. I Esquerra Republi-
cana ha pujat però molt per sota de les
seves perspectives. L’augment és nor-
mal perquè partien de molt baix. Però
tota aquella expectativa que hi havia fa
un any després que guanyessin les
eleccions europees ha desaparegut.

Aquelles enquestes on sortia Alfred

Bosch com a alcalde també han des-
aparegut. Potser hauríem de tornar a
pensar en l’opció de fer una llista con-
junta CiU+ERC+Societat civil. Potser
aquesta és la millor conclusió de la jor-
nada electoral.

Per la seva banda la CUP va fer un
molt bon resultat i va demostrar que és
molt eficaç en el combat amb els popu-
listes espanyolistes. L’independentisme
té coberta aquesta trinxera, i ben coberta.
Només se’ns ha escapat de les mans, a
tots plegats, una mica a Barcelona. El po-
der mediàtic d’alguns mitjans de co-
municació ha fet créixer la bèstia.

En principi, Ada Colau serà la nova
alcaldessa. Tot i això ja veurem per
quan de temps, perquè per sort cap de
les seves surrealistes propostes podrà ti-
rar endavant. Dubto que ningú al con-
sistori li doni suport. El que em sap greu
d’aquesta situació no és el procés que
continua endavant i reforçat. El que em
sap greu és que la capital no quedi
col·lapsada, frenada, aturada.

Felicitem-nos per la jornada d’ahir,
fem cas i sapiguem analitzar els avisos
i a treballar pel 27S. I no vull acabar sen-
se enviar una gran felicitació i abraçada
als companys del País Valencià i les Illes
Balears que després de tant de temps
avui tenen motius per somriure al futur.
Ells han après que junts són més forts
que separats. Així doncs, felicitats!

4L’independentisme, reforçat
per Èric Bertran, sotsdirector de la Fundació Nous Catalans

Un diari obert

No us enganyo, perquè no puc: he fet
campanya anti-Colau, he votat Trias i he
perdut les eleccions a Barcelona. Però es-
tic més content que un gínjol. Ho estic
per moltes, moltes, moltes raons. Ani-
ré a pams: Colau guanya a Barcelona,
però no pot governar d’esquena al re-
sultat extraordinari del sobiranisme.
Sense CUP i ERC no és possible tirar en-
davant res. Ciutadans hereta cinc dels sis
regidors del PP; el federalista PSC pas-
sa d’onze a quatre –patapam!–, la CUP
entra amb força i ERC només queda per
darrere de Ciutadans, gràcies a la bes-
tiesa de CiU de demanar a Reagrupa-
ment que es presentés per debilitar
Bosch –aquests quasi 6.000 vots hagu-
essin fet ERC tercera força política–.

Cal que deixin governar la kaleshi, i
que es trobi davant dels morros un fet
indiscutible: que les males praxis i les
corrupteles, més que dels polítics inte-
rins a l’Ajuntament, neixen d’un fun-
cionariat enganxat com una paparra a
la impunitat del “yo sigo”, particular-
ment de la Guàrdia Urbana. Si Colau fot
neteja de personal i de multes i de les de
“porque lo digo yo”, ja haurem avançat
molt. Jo penso ser lleial a l’alcaldessa, si
ella ho és amb Catalunya. Quedi dit.

El cas de Colau, i dels Podemos, i de
tota l’esquerra de carrer que ha fotut en-
laire Lampedusa arreu de l’estat, signi-
fica que la gent es deixa prendre el pèl,
però fins a un punt. El rescat de la Ban-
ca, els desnonaments, i la befa a la in-
tel·ligència que ha perpetrat el PP els ha
esclatat als nassos. Ostres, tu! Que els
hem fotut fora dels Països Catalans! Si
el Banc Central europeu segueix donant
diner barat –i afavorint les inversions,

el dòlar segueix baix, afavorint les ex-
portacions–, el petroli segueix baix –re-
laxant el dèficit comercial–, i Europa se-
gueix comprant deute espanyol, els
quatre eixos de la recuperació macroe-
conòmica que deia Rajoy que era gràcies
al seu lideratge, l’esquerra del 15-M es
posarà la medalla de l’èxit econòmic. I
jo em partiré el cul de riure.

A Catalunya els partits per la inde-
pendència passen d’un milió de vots a un
milió quatre-cents, i els unionistes d’un
milió dos-cents a nou-cents mil. Digui
el que digui La Vanguàrdia, el Cuní o el
Garcia Albiol. I els vots indignats? Amb
qui s’alinearan? Són tres-cents cin-
quanta mil, ni que votessin en clau es-
panyola se’n sortirien. És cert que hi ha
l’amenaça de la ulsterització, aquests
ajuntaments del PSC primer i Ciutadans
segons, però l’ascens de CUP i ERC a l’à-
rea metropolitana és innegable i obro
una ampolla de xampany ara mateix per
saludar-lo! L’única cosa que ens ha cai-
gut al damunt és que la independència
no depèn tant de Convergència i Unió
com de tots. 

Però quan tinc un atac de priapisme
absolut és quan miro els resultats al País
Valencià i a les Illes. Visca! Visca! Vis-
ca la terra! En Bauzà, la Rita, els Fabra
reculen vers l’horitzó. A veure si obren
l’espai d’emissió a TV3 –amb tota la re-
ciprocitat que es vulgui–, i garantim que
no tornin a guanyar els enemics de la pà-
tria. Que el PP s’ha fotut una galeta que
des de la UCD no havíem vist. I us dei-
xo que avui  haig d’anar a comprar una
ensaïmada, orxata, fartons i Tranki-
mazin per acabar d’entomar això de Bar-
celona. Això si, amb il·lusió.

4El disputat vot de Savalls
per Carles Savalls
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Estic davant de la nova alcal-
dessa de la ciutat de Bada-
lona?

[Somriu] És possible. Encara no
ho podem saber, perquè en prin-
cipi fins dilluns no començarem a
negociar seriosament amb els al-
tres partits que també van inclou-
re en el seu programa que volien
un canvi al govern de la ciutat. Te-
nim assemblea aquest dissabte i
aprovarem un full de ruta progra-
màtic que inclourà el nostre mar-
ge de negociació. Per tant, ara per
ara no puc afirmar el que em de-
mana. Està damunt la taula i hi ha
força possibilitats que així sigui,
però no ho podem assegurar.

Se sent preparada per ser alcal-
dessa?
Sí, sobretot perquè el govern d’una
ciutat no el fa una sola persona: és
una cosa col·lectiva. I algunes de les
competències que fan falta per go-
vernar una ciutat, com ara capaci-
tat de treball en equip, visió de
ciutat i conèixer-la, criteris clars,
prioritats i un programa sòlid, el

nostre equip les té. Estem preparats
i ens prepararem més, perquè la
preparació per governar una ciutat
no s’ha d’acabar mai. A més, nosal-
tres governarem amb la gent, obri-
rem l’Ajuntament a la ciutadania. I
la gent està preparada.

Vostè és prudent, però molts ja
donen per fet que serà l’alcal-
dessa. Està garantit el govern al-
ternatiu a Albiol?
Sí, perquè els ciutadans, amb els
seus vots, han fet guanyar les op-
cions que tenen en comú que Al-
biol no torni a ser alcalde. Tots ho
havíem dit per activa i per passiva.
Per tant, ha guanyat fer fora Albiol i
això ens legitima. Per molt que ell
jugui amb el debat de la llista més
votada, crec que seria trair la volun-
tat dels ciutadans si permetéssim
que tornés a ser alcalde. El canvi ha
guanyat. Fragmentat, però ha gua-
nyat. És una evidència.

S’ha publicat que ja hi ha hagut
converses entre vostès, Esquerra
i Iniciativa per fer possible l’al-
ternativa. Van per bon camí?
Les converses com a tal comença-
ran dilluns. Evidentment, sí que
hem tingut contactes informals per
saber cap on anem per poder pre-

parar bé l’assemblea de dissabte.
Però les negociacions començaran
dilluns. 

Però la investidura ja està asse-
gurada.
Això sembla. Des de diumenge així
s’ha apuntat. Però el que no està clar
és si aquesta investidura inclourà

formar part del govern o no. I això,
repeteixo, no li puc dir jo personal-
ment fins que ho hàgim debatut en
assemblea aquest dissabte.

Quin paper hi jugarà el PSC? El
veu amb un govern amb vostès,
Esquerra i Iniciativa o preferiria
que se’n quedés fora donant-los
suport extern?
Aquests són els dos escenaris pos-
sibles. I penso que nosaltres hau-
rem de ser responsables i haurem
de gestionar la confiança que ens

han donat els ciutadans de Bada-
lona per assegurar la governabilitat
de la ciutat i per tirar endavant el
màxim de propostes del nostre
programa. Si això es farà amb un
PSC al govern o amb un PSC que
asseguri la investidura però que no
hi entri, ja es veurà. Està tot damunt
la taula.

Entri al govern o no, serà una
peça clau, perquè d’ell depèn que
puguin arribar a la majoria abso-
luta de manera estable o amb
pactes puntuals.
Sí, però és que no em puc imaginar
que, en el moment històric que ens
trobem, el PSC posi el partidisme i
les lluites de poder per davant de
fer viable un projecte absolutament
a favor de les persones per retornar
la il·lusió i la dignitat a Badalona.

Jordi Serra diu que creu que el
PSC ha d’estar en el nou govern.
Dolors Sabater també? 
No tenia constància d’aquesta afir-
mació de Jordi Serra i prefereixo no
contestar la pregunta. Perquè això
no ho ha de decidir la Dolors Saba-
ter, ho ha de decidir l’assemblea.

Es decidirà aquest dissabte?
Aquest dissabte s’aprovarà el full

de ruta que marcarà les negocia-
cions i, evidentment, això afectarà
el que em pregunta. Però ara per
ara no li puc avançar res més. Nos-
altres tenim les mans esteses i tre-
ballarem sobre programa.

No tanquen la porta a ningú, per
tant.
No, no la tanquem. I si el PSC s’avé a
acords de programa i accepta les
coses que per a nosaltres són bàsi-
ques, doncs... 

...
El que no tenim encara acordat és
la proposta guia que ens ha de
marcar quines seran aquestes
coses. Per això cal ser prudents i
deixar que l’assemblea parli i deci-
deixi. Però, en principi, el nostre ob-
jectiu és poder governar la ciutat
sòlidament interpretant el que ha
votat la gent: que Albiol no sigui
l’alcalde i que la nova política lideri
l’alternativa.

Albiol opina totalment el contrari
i diu que vostès faran un “pacte
de perdedors”.
Reitero el que he dit: sumem i gua-
nyem els que havíem dit, abans de
les eleccions, que no volíem Albiol.
Per tant, la gent que ha votat que

Dolors Sabater
Alcaldable de Guanyem Badalona en Comú

Text: Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“El nou govern serà de tots, també 
de les persones que han votat el PP”

“Volem construir
la República

Catalana, però
des dels barris”
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no volia Albiol és més que la que
ho ha fet en defensa seva. Però més
enllà del que pugui dir o deixar de
dir ell, el que tenim clar és que fa
quatre anys ja es va deixar que fos
alcalde i ho hem pagat molt car. Per
dignitat democràtica, hem de fer el
possible perquè hi hagi una alter-
nativa a un alcalde que utilitza tesis
que ratllen l’incompliment de la
declaració dels drets humans.

La preocupa l’oposició dura que
pugui fer un Albiol ‘ferit’ perquè
l’han desbancat?
No, perquè la nostra força és el carrer,
és la unitat popular. Jo em veig amb
cor, perfectament, de poder parlar
amb molts veïns i veïnes que han
votat Albiol, explicar-los les nostres
propostes i que sentin que els hi ani-
ran bé.  El nou govern serà de tots,

també de les persones que han
votat el PP. Nosaltres no hem acon-
seguit els vots prometent llocs de
treball, ni regalant botifarrades ni
dient a tothom que el seu problema
el solucionaríem. Nosaltres hem
aconseguit els vots guanyant-nos la
confiança de molta gent a través de
les idees. Amb tot, crec que aquesta
oposició, que en un primer moment
hi serà, s’acabarà diluint perquè tin-
drem capacitat per convèncer mol-
tes persones que veuran que els
convé que nosaltres governem.

Què és el primer que ha de fer el
nou govern?
Una de les primeres coses que ha
de fer el nou govern és una audito-
ria del deute. Una altra és parlar
amb tots els treballadors i treballa-
dores de l’Ajuntament i donar-los

confiança, perquè s’estan dient
moltes mentides sobre nosaltres. I
cal trencar amb l’opacitat de l’Ajun-
tament del PP. Cal ser transparents
de veritat més enllà de rànquings
que valoren si penges uns docu-
ments a internet o no.

I des d’un punt de vista social,
quines mesures són urgents?
Bé, nosaltres ja vam acordar en as-
semblea les 24 mesures urgents i
ara estudiarem els timings per im-
plementar-les. Per exemple, creiem
que cal remunicipalitzar serveis pri-
vatitzats, però això no es pot fer
d’un dia per l’altre.

Combatre els desnonaments pot-
ser sí.
És un altre dels reptes urgents, per
descomptat. Nosaltres ens posa-

rem al costat de la gent demanant
que s’aturin els desnonaments.
Com a Ajuntament, no facilitarem
que es facin efectius els desnona-
ments. El consistori ha d’estar al
costat del veí que està en indefen-
sió. D’entrada, els aturarem i, pos-
teriorment, estudiarem possibles
solucions en cada cas concret.

Albiol tenia com a prioritats la ne-
teja, la seguretat i la projecció de la
ciutat. Quines són les seves?
Retornar el bé comú a la centralitat
de la política, rescatar l’autoestima
i la dignitat de la ciutat i recuperar
la democràcia i la participació ciu-
tadana, no cada quatre anys sinó
cada dia.

Quina és la Badalona que vol Do-
lors Sabater?
El meu ideal de ciutat seria aquella
en la qual tothom sentís que ha de
participar en la vida pública. Hem
de recuperar la participació i en-
grescar els joves, que són el futur
de la ciutat. Jo vull una ciutat de
totes i tots, sense cap exclusió. Ni
per edat, ni per condició física o psí-
quica, ni per origen, ni per llengua,
ni per condició econòmica... 

Una ciutat de primera, vaja.
[Somriu] Molt encertat, el comen-
tari. Seriosament, hem de revertir
els titulars. I n’hi ha un que crec que
ja l’hem revertit: durant molts anys
s’ha vinculat Badalona amb posi-
cions obsessivament contràries a la
immigració, per culpa de l’alcalde
que hem tingut, i en resposta a això
nosaltres ara li hem plantat una re-
gidora musulmana. 

Els principis queden clars, però a
peu de carrer, al dia a dia, què no-
taran de diferent els veïns amb
vostè d’alcaldessa?
Veuran que les decisions sobre les
coses que han de passar al seu vol-
tant seran molt més properes i que
tindran capacitat d’intervenir en la

política d’una manera molt més
clara. I tindran molta més informa-
ció sobre el que està passant i més
facilitat per adreçar-se a l’adminis-
tració. I tot això ho notaran de se-
guida, com ha passat amb la nostra
manera de fer campanya i d’afron-
tar les eleccions.

Parlant de les eleccions, en només
tres mesos han passat de no existir
com a candidatura a ser la segona
força i la més ben posicionada per
governar. Com s’ho explica?
Perquè hem connectat moltíssim
amb la gent i perquè el que oferim
és diferent. La gent està molt can-
sada de les maneres tradicionals de
fer política i vol coses noves. I aquí
a Badalona, a més, aquesta cosa
nova ha estat molt transversal,
molt plural i amb unes cares molt
conegudes que no apareixen de
nou, sinó que fa molt temps que
lluiten al carrer. I hem explicat molt
bé tot el programa.

També el punt que fa referència a
la República Catalana?
I tant. No hem tingut por d’explicar
les coses. Hem practicat la transpa-
rència des de zero. No ens hem
amagat en cap moment d’haver
signat el manifest de l’Assemblea

Nacional Catalana. Perquè, a més,
n’estem orgullosos, ja que ho hem
fet amb un document aprovat de
consideracions que ens garanteix
que no sembli que estem donant
suport a un govern de dretes. Per-
què volem construir la República
Catalana, però des dels barris.

S’esperaven els resultats que han
aconseguit?
No, no ens ho esperàvem, sincera-
ment. Però vist amb perspectiva,
ara estem convençuts que, si ha-
guéssim tingut una mica més de
temps i no se’ns hagués vetat als
mitjans de comunicació públics,
encara hauríem arribat més lluny.

“Nosaltres no hem
guanyat els vots
prometent llocs

de treball ni regalant
botifarrades”

“Davant l’obsessió
d’Albiol amb la 

immigració,
li hem plantat una

regidora musulmana”

“Si el PSC estarà al nou govern
o assegurarà la investidura
però sense entrar-hi ja es
veurà. Està tot damunt 
la taula i no tanquem 
la porta a ningú”
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La resta de líders valoren els resultats electorals del 24M

Xavier García Albiol (PP)

“Si ens envien a
l’oposició, els ciutadans

no ho entendran”
Com valora els resultats de diumenge?
La candidatura que jo he encapçalat ha estat la guanya-
dora de les eleccions i ho ha estat d’una manera molt àm-
plia i clara, doblant els resultats de la segona força política.
I per aquest motiu em sento en certa manera satisfet.

Vostè demanava una “majoria suficient” i ha perdut un
regidor. S’ho esperava?
Hem guanyat clarament les eleccions, hem obtingut més
de 30.500 vots i un percentatge del 34,21%. Els nostres re-
sultats han millorat en relació amb fa quatre anys i el que
hem obtingut és un aval dels veïns al nostre projecte.

Però vostè mateix ja ha admès que el més probable és
que no revalidi l'alcaldia...
Quatre dels partits que han perdut han manifestat la seva
voluntat d’unir-se en un pacte de perdedors i no respectar
que sigui alcalde el representant de la llista més votada.

Creu que el pacte d'esquerres tirarà endavant?
Això dependrà de si el PSC està disposat a posar Badalona
en mans de la CUP o de si deixa que governin aquells als
que han escollit els veïns de forma majoritària.

Quina oposició farà durant aquests quatre anys si fi-
nalment perd l'alcaldia?
Si el pacte entre partits perdedors ens envia a l’oposició,
crec que els ciutadans no entendran que el que han esco-
llit a les urnes ho canviïn als despatxos i per això ens exigi-
ran que fem una oposició ferma i contundent.

Jordi Serra (PSC)

“Que Albiol ens demani
que l’ajudem a conservar

l’alcaldia és patètic”
Donarà suport a una coalició d’esquerres per fer pos-
sible una alternativa a Albiol?
Sí, és clar, sense cap mena de dubte. Ens hem passat tota
la campanya dient que ni per activa ni per passiva perme-
tríem que hi hagi un govern d’Albiol de nou. No sé per què
ara es posa en dubte això.

Albiol ja els ha demanat que no donin l’alcaldia a Gua-
nyem. Què en pensa?
Que ara, després de 8 anys matxacantel PSC, ens vingui a
demanar que l’ajudem a conservar l’alcaldia, ho trobo pa-
tètic. Nosaltres no compartim res amb el PP, i Albiol ho sap.
El que passa és que està desesperat.

I vostè, es veu en un govern amb Guanyem, ERC i ICV?
Jo, en principi, crec que hem d’estar en aquest govern. Però
això ho decidirà el meu partit en funció de com vagin les
negociacions, en les quals jo no participaré. I també depen-
drà de què volen els partits que enumera. El que està clar és
que facilitarem la investidura del nou govern alternatiu. Que
ningú es pensi que farem com Ferran Falcó, que amb l’abs-
tenció va permetre que Albiol fos alcalde.

S’esperava els resultats de diumenge?
No, i crec que el resultat és molt injust per a la trajectòria
del PSC. La irrupció de Guanyem ens ha fet mal. Hem per-
dut molt vot útil que vam aconseguir el 2011 i l’efecte
Podem ens ha fet baixar.  Però el més important és que ara
tenim l’oportunitat, entre tots, de fer una Badalona millor
que la del PP d’Albiol.

Oriol Lladó (ERC-Avancem-MES-AM)

“Estic segur que 
Guanyem estarà a l’altura

i tindrem nou govern”
Vostès han protagonitzat una de les sorpreses de les
eleccions. Estan satisfets pels resultats?
Estem molt satisfets, perquè passem de zero a tres regi-
dors. I això, en política local, no és gens fàcil. Són uns re-
sultats històrics.

Han superat CiU en nombre de vots i regidors. Quina
lectura en fan?
Bé, suposo que molts votants que potser compartim s’han
decantat per nosaltres perquè, a banda del factor del pro-
cés sobiranista, han valorat la nostra aposta més ambiciosa
pels temes socials i la nostra posició clara respecte del go-
vern del PP. Sabien que el vot per a nosaltres serviria per fer
un govern alternatiu.

Vostè ja ha dit que sumaran pel canvi. Està garantit un
govern d’esquerres?
Per nosaltres, sí. Ho vam dir la mateixa nit electoral i ho ha-
víem dit durant tota la campanya. Ens posem a disposició
de Guanyem, que és a qui li toca liderar-lo, perquè així
sigui. No ha de ser difícil posar-nos d’acord amb ells i amb
Iniciativa. Estic segur que Guanyem estarà a l’altura.

Quin paper hi jugarà el PSC?
Jo entenc que el PSC, per projecte i compromís amb la ciu-
tat, farà el que calgui perquè Badalona funcioni. També
hem de veure quin paper vol jugar-hi ell, si dins o fora del
govern, i com ho entenem la resta. Nosaltres no tenim cap
línia vermella. Es tracta de debatre-ho i valorar-ho. Però
segur que garantirà la investidura i que el govern funcioni. 
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La resta de líders valoren els resultats electorals del 24M

Ferran Falcó (CiU)

“El missatge ha estat
de canvi, però no hi ha un
lideratge alternatiu clar”

Quina lectura fa dels resultats de diumenge?
Els resultats són una combinació de diversos factors, locals
i d'àmbit superior. Des de la perspectiva estrictament
local, el PP ha guanyat, però les forces que volíem un canvi
a l'alcaldia sumem més vots i regidors. Per tant, el mis-
satge dels badalonins ha estat de canvi, però provocant la
necessitat d'entesa entre formacions molt diverses. 

Han perdut uns 3.000 vots i 2 regidors. S'ho espera-
ven?
Sabíem que hi havia una voluntat de canvi, de relleu del
govern populista que hem tingut entre 2011 i 2015. Ens
vam postular per liderar aquest canvi i els badalonins
l’han fragmentat d'una manera que ni desitjàvem ni es-
peràvem. Ara no hi ha un lideratge clar en l'alternativa, i
malgrat que l'acord entre les forces d'esquerra és força
possible, caldrà veure quin projecte presenten, quin ta-
rannà tenen, quin paper atorguen a l'oposició i com go-
vernen. 

Quina serà la seva posició de cara a la investidura?
Abans de definir cap posició, òbviament hem d'escoltar
quins són els plantejaments de qui es postuli per governar
la ciutat. Nosaltres som gent centrada, que posa Badalona
en primer lloc. El que espero de qui estigui en condicions
de rebre els suports necessaris per tenir l'alcaldia és que
presenti un projecte realment transformador, centrat en
la ciutat i la seva gent, que defugi el revengisme i el parti-
disme i que tingui voluntat de diàleg amb tothom, co-
mençant pels que estarem a l'oposició.

Àlex Mañas (ICV-EUiA-És Possible)

“Jo no exclouré ningú 
del nou govern: no tinc 
el virus del sectarisme”

Han estat el partit de l’oposició amb representació al
Ple que menys s’ha desinflat. Els consola?
Com a ICV-EUiA no eren els resultats que esperàvem, però
estem molt contents perquè han entrat 8 nous regidors
d’esquerres (Guanyem i ERC), perquè nosaltres només
hem perdut un regidor i perquè estem a les portes de tenir
un govern clarament d’esquerres a la ciutat.

Vostè deia que podien convertir-se en la primera força
de l’esquerra. Va pecar d’optimisme?
No, vaig pecar de no detectar que la primera força de l’es-
querra seria Guanyem. Sí que vaig preveure la davallada
del PSC, però no vaig augurar la irrupció de Guanyem. Però
estic molt content perquè jo no tinc el virus del sectarisme
d’alguns.

Està garantida la fi de l’etapa Albiol?
Si el PSC fa el que ha de fer, sí. Tots votarem la Dolors Sa-
bater com a alcaldessa perquè és el que toca fer. I a partir
d’aquí, cal emprendre negociacions per veure com es con-
figura el nou govern d’acord amb un programa.

Parlant del PSC, el veu en el nou govern amb vostès,
ERC i Guanyem?
En aquests moments, el que veig és que el PSC haurà de
donar suport a la investidura de Dolors Sabater. Però des-
prés ja veurem què passarà. De fet, no els he sentit dir molt
clarament si volen estar al govern o no. Dit això, jo no ex-
clouré ningú del nou govern. Torno a dir: jo no tinc el virus
del sectarisme d’alguns.

Juan Miguel López (Ciutadans)

“A la investidura, ens 
abstindrem o votarem en
contra en qualsevol cas”

S’han confirmat els pronòstics i han entrat a l’Ajunta-
ment. Estan satisfets?
Sí, crec que era molt difícil entrar a l’Ajuntament, perquè
ha estat una campanya molt dividida entre Albiol i con-
traris a Albiol. Tot i això, hem aconseguit pujar força i entrar
al Ple. Per tant, és un bon resultat.

Que, tanmateix, no els permetrà jugar un paper de-
terminant...
Així és. No estarem al govern, però des de l’oposició in-
tentarem aconseguir el millor per a la ciutat.

Està a favor que hi hagi un pacte d’esquerres per a un
govern alternatiu a Albiol?
S’ha de respectar la decisió dels ciutadans. Si hi ha la ma-
joria suficient per formar un govern d’esquerres, cap pro-
blema. Però creiem que sempre és millor un govern
constitucionalista, i Guanyem no ho és: ha subscrit el ma-
nifest de l’ANC i nosaltres no ho compartim.

Preferirien Albiol de nou abans que Sabater?
Preferiríem que l’alcalde fos jo [Somriu]. Sincerament, no
donarem suport a cap govern perquè així ens ho hem
marcat com a partit. On no som la força més votada, no
governarem. Estarem a l’oposició en qualsevol cas.

Què faran a la investidura?
En cap cas votarem a favor. Ens abstindrem o votarem en
contra, dependent de si el projecte en qüestió s’avé amb
els nostres principis i el nostre codi ètic.
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Badalona respira debat polític
» Els resultats de les eleccions municipals generen discussions sobre la necessitat d’un pacte d’esquerres

» El discurs sobre immigració del PP serveix d’argument tant a partidaris com a detractors de l’aliança

Rosario

La Salut
“Jo sóc socialista
de tota la vida,
però ara prefereixo
que es quedi el PP.
M’hauria agradat
que Albiol hagués

treballat més pel barri, però vull que se-
gueixi ell abans que un pacte entre tants
partits. En part, m’oposo a aquesta
aliança perquè no vull que Podemos
formi part del govern”.

Lídia

Gorg
“Em sembla per-
fecte que diversos
partits d’esquerres
vulguin pactar. Es-
tic en contra de la

forma de fer política d’Albiol. El món
és de tothom i hi ha moltes maneres de
conviure amb harmonia. El verb que
hem de conjugar no és escombrar,
sinó dialogar”.

Elena 

Centre
“L’opció de pactar
és totalment de-
mocràtica, i s’ha
de respectar. Sense

una majoria absoluta, el PP no podrà
impulsar el seu programa i han de
formar govern aquelles forces que pu-
guin tirar endavant el seu”.

Pol

Montigalà
“A mi em sembla-
ria bé un gran pac-
te de govern. Con-
sidero que és una
estratègia política
legítima. En de-

mocràcia, guanyar les eleccions és la
primera part, però si no aconsegueixes
majoria absoluta, entren en joc els
pactes entre diferents partits”.

Miriam

Montigalà
“Se suposa que els
veïns i veïnes han
votat majoritària-
ment el PP perquè
volen que Albiol se-

gueixi sent l’alcalde. Si finalment algun
pacte el deixés fora de l’alcaldia, el vot de
la ciutadania es convertiria en nul, i a
més una decisió com aquesta suposaria
una falta de respecte per a tots els ba-
dalonins que van votar”.

Línia Badalona ha sortit al carrer en
plena ressaca de les eleccions municipals
del 24 de maig per tal de conèixer l’opi-
nió dels veïns i veïnes respecte al nou es-
cenari que s’obre al consistori badaloní. 

L’actual alcalde, Xavier García Albiol,
no ha tardat a manifestar la seva postu-
ra. En una piulada a Twitter, el batlle afir-
mava que hi ha molts veïns “indignats”
amb el que ell qualifica de “pactes de des-
patx”. De tota manera, els mateixos ciu-
tadans el contradiuen, ja que al carrer hi
ha força disparitat d’opinions envers
l’hipotètic pacte de partits d’esquerres que
forçaria Albiol a abandonar l’alcaldia.

Dins aquesta diversitat, l’argument
més recurrent dels partidaris que Albiol
i el Partit Popular segueixin  al capdavant
del consistori és la necessitat de respec-
tar la llista més votada a les eleccions. De

la mateixa manera, hi ha seguidors d’Al-
biol que consideren necessària la seva
continuïtat per seguir una línia política
que consideren encertada en matèria
d’obres públiques o immigració.

Precisament, les polítiques d’immi-
gració són una arma de doble tall per Al-
biol, ja que molts veïns i veïnes defensen
un pacte d’esquerres per acabar amb un
discurs que, segons ells, té un marcat ac-
cent xenòfob. La immensa majoria de
partidaris del pacte veuen aquesta alian-
ça com una oportunitat immillorable
d’allunyar el PP del poder local, i consi-
deren que malgrat que la llista dels po-
pulars ha estat la més votada als comicis,
l’establiment de pactes post electorals for-
ma part del joc legítim d’unes eleccions
democràtiques.

Sigui com sigui, l’actualitat política és
tema de debat als barris de Badalona. Da-
vant d’una fruiteria, al parc, o a la sorti-
da d’una boca de Metro, els badalonins
discuteixen quina és la millor opció pel fu-
tur per la ciutat. 

Andreu Merino
BADALONA

Álvaro

Progrés
“Ideològicament
estic a favor que
manin les esque-
rres però si el PP
ha aconseguit do-
blar en regidors la

segona força, és perquè té les seves ide-
es molt clares. En canvi, la divisió en-
tre les forces d’esquerres denota que
cap d’elles té una idea clara de govern
ni un projecte clar”

Perpetua

La Salut
“Jo vull que Albiol
continuï com a al-
calde de Badalona.
És una persona
molt honrada i s’ha

preocupat molt pels badalonins. No
m’agradaria que els partits d’esquerra
finalment pactessin, entre altres coses,
perquè jo no vull que es construeixi cap
mesquita” 

Omar

Sant Roc
“Em sembla que
bé que les esque-
rres pactin per ac-
cedir a l’alcaldia.

Fa poc temps que visc a Badalona, però
procuro informar-me. Ja he vist que Al-
biol fa servir habitualment expres-
sions racistes, i això no m’agrada”. 

Josep Maria

Centre
“L’alcalde de Ba-
dalona ha de ser
Xavier García Al-
biol. Jo estic en
contra del pacte
d’esquerres. Des-

prés de les eleccions, cal respectar el
partit que les ha guanyat. A més, jo es-
tic a favor de la política que el PP ha fet
en els darrers quatre anys”

Manuel

Llefià
“Jo veuria bé un
pacte entre els par-
tits d’esquerres a
Badalona. No m’a-
graden algunes co-
ses que ha fet l’ac-

tual alcalde, començant per l’eslògan de
la seva campanya electoral,  ‘Netejant
Badalona’. Jo tinc 19 anys però vaig de-
cidir no anar a votar, perquè crec que
en unes eleccions un sol vot no serveix
de res.”.

Tània

Gorg
“No em sembla bé
que les esquerres
pactin per fer fora
el PP. Albiol va dir
que faria coses per
Badalona i ha com-

plert. A més, considero que s’ha de res-
pectar la veu del poble, i en les eleccions
el poble ha triat majoritàriament que
segueixi l’actual alcalde”.

Virginia

La Salut
“Crec que s’ha de
respectar la llista
més votada el 24
de maig, si no les
eleccions no servei-

xen per a res. Albiol ha arreglat carrers
i parcs, està pels veïns i veïnes de Ba-
dalona i considero que porta molt bé el
tema de la immigració. Jo no sóc racis-
ta, però penso que cadascú ha d’estar al
seu lloc.”.

Luis Miguel

Sant Roc
“Fa falta un canvi
d’ideals a l’Ajun-
tament de Badalo-
na. Estic en contra
de l’actitud racista
d’Albiol per guan-

yar vots entre els jubilats. A més, el que
està fent és posar pedaços a la ciutat, i
el que cal és solucionar els problemes
d’arrel”.

Ramon

Gorg
“Jo estic d’acord
amb el pacte que
plantegen diferents
formacions políti-
ques. La meva ide-
ologia és d’esque-

rres i considero que Xavier García Albiol
ha de marxar de l’Ajuntament de Bada-
lona. Entre altres coses, no em sembla
correcta la manera en què ha decidit en-
focar alguns temes, com per exemple la
immigració.”.
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A principis de maig el ministre
de l’Interior, Jorge Fernández
Díaz, va visitar Badalona per
anunciar que les eleccions mu-
nicipals celebrades diumenge
servirien perquè es posés en
marxa una prova pilot a 21
ciutats de l’Estat, entre elles Ba-
dalona, per gestionar amb una
eina electrònica, el MAE (Tau-
la Administrada Electrònica-
ment), les meses electorals. Va
ser una d’aquelles visites dels
governants espanyols del PP
que Albiol ha acollit amb en-
tusiasme durant el seu mandat.

“No és un sistema de vot
electrònic, sinó un sistema per
agilitar la gestió del procés
electoral”, va afirmar Fernán-
dez Díaz durant la presentació
de la  prova, que també va
comptar amb la presència d’u-
na altra personalitat que ha
trepitjat força Badalona en els
últims anys, la delegada del
govern espanyol a Catalunya,

María de los Llanos de Luna.
Finalment, no ha quedat clar si
pel sistema que va presentar
Fernández Díaz, que havia de
destacar per la seva “agilitat”,
o per un problema durant el re-
compte manual, els badalo-
nins van haver d’esperar 48 ho-
res per conèixer els resultats
definitius. Van ser 6.000 vots
que no van acabar modificant
el nombre de regidors obtin-
guts pels partits però que van
deixar en suspens  uns resultats
que, d’haver canviat, podien
haver modificat la majoria d’es-
querres que ara ha aconseguit
14 regidors, xifra on se situa la
majoria absoluta.

LA VERSIÓ D’INTERIOR 
Per la seva part, el ministeri de
l’Interior defensa que el pro-
blema no va néixer del MAE,
sinó tot el contrari. Va ser “grà-
cies a aquesta eina electrònica
que es va poder descobrir un
error en el recompte manual de
vots”, han explicat fonts mi-
nisterials a Línia Badalona,
que, afegeixen, “el MAE, des-
prés de detectar l’error, va en-

viar el senyal i per això es va
aturar el recompte”. Posterior-
ment, expliquen les mateixes
fonts, “la Junta Electoral ja va
posar en marxa els seus proce-
diments per solucionar el pro-
blema i completar el recompte”.

Aquestes explicacions són

les mateixes que Interior ja va
emetre dilluns en un comuni-
cat, on explicava que el MAE
també va permetre detectar
errors “en algunes ciutats com
Sevilla, Osca i Santander”, que
també formaven part de la pro-
va pilot.

Sigui per un error de la pro-
va pilot que Fernández Díaz
va presentar a la ciutat, o sigui
per un error manual en el re-
compte de vots, els 6.000 vots
comptats amb retard no van
acabar tenint influència en els
resultats finals.

Suspens electrònic
» Diumenge el recompte de vots va quedar encallat en el 92% i no es va completar fins dos dies després
» Badalona, juntament amb 20 ciutats més de l’Estat, va formar part d’una prova de recompte electrònic

Redacció
BADALONA

Imatge del dia de la presentació del MAE a l’Ajuntament. Foto: Ajuntament
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